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Падение Петра  
Марка 14:66-72 

 
 

I. Время экзамена  
  

A. Петра узнаёт служанка первосвященника  
 

Мар 14:66-68 Когда Пётр был на дворе внизу, пришла одна из служанок первосвященника 
67 И увидев Петра, греющегося, и всмотревшись в него, сказала: и ты был с Иисусом Назарянином. 68 Но он 
отрёкся, сказав: не знаю и не понимаю, что ты говоришь. И вышел вон на передний двор; и запел петух. 
Mark 14: 66-67 And as Peter was below in the courtyard, one of the servant girls of the high priest came, 67 and 
seeing Peter warming himself, she looked at him and said, "You also were with the Nazarene, Jesus." 68 But he 
denied it, saying, "I neither know nor understand what you mean." And he went out into the gateway and the 
rooster crowed. 

 
B. Преследование Петра продолжается. 

 
Мар 14:69-70 Служанка, увидев его опять, начала говорить стоявшим тут: этот из них. 70 Но он опять 
отрёкся. 
Mark 14: 69-70 And the servant girl saw him and began again to say to the bystanders, "This man is one of 

them." 70 But again he denied it. 

 
C. Давление увеличивается. 

 
Мар 14:70-72 Спустя немного, стоявшие тут опять стали говорить Петру: точно ты из них; ибо ты 

Галилеянин, и наречие твоё сходно. 71 Он же начал клясться и божиться: не знаю Человека Этого, о Ком вы 
говорите. 72 Тогда петух запел во второй раз. И вспомнил Пётр слово, сказанное ему Иисусом: "прежде 
нежели петух пропоёт дважды, трижды отречёшься от Меня"; и начал плакать.   
Mark 14:70-72 And after a little while the bystanders again said to Peter, "Certainly you are one of them, for you are 
a Galilean." 71 But he began to invoke a curse on himself and to swear, "I do not know this man of whom you speak." 
72 And immediately the rooster crowed a second time. And Peter remembered how Jesus had said to him, “Before the 

rooster crows twice, you will deny me three times”. And he broke down and wept. 

 
II. Причина падения 

 
A. Самоуверенность 

 
Пр 3:5 Надейся на Господа и не полагайся на разум твой 
Proverbs 3:5 Trust in the LORD with all your heart, and do not lean on your own understanding. 

 
B. Неверные ожидания  

 
C. Небрежное отношение к Слову 

 
Мар 14:27 И говорит им Иисус: все вы соблазнитесь о Мне в эту ночь; ибо написано: "поражу пастыря и 
рассеются овцы" 
Mark 14:27 And Jesus said to them, “You will all fall away, for it is written, ‘I will strike the shepherd, and the 

sheep will be scattered’.  
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Пс 118: 11 В сердце моём сокрыл я слово Твоё, чтобы не грешить пред Тобою. 
Psalms 119:11 I have stored up your word in my heart, that I might not sin against you. 

 
D. Пренебрежение молитвой  

 
Мар 14:38 Бодрствуйте и молитесь чтобы не впасть в искушение: дух бодр, плоть же немощна. 
Mark 14:38 Watch and pray that you may not enter into temptation. The spirit indeed is willing, but the flesh is 
weak." 

 
Кол 4:2 Будьте постоянны в молитве, бодрствуя в ней с благодарением 
Colossians 4:2 Continue steadfastly in prayer, being watchful in it with thanksgiving. 

 
III. Для чего Бог допускает кризисы и падения? 

 
1. Отучить нас полагаться на себя и доверяться Богу  

 
1Кор 10:12 Поэтому, кто думает, что он стоит, берегись, чтобы не упасть. 
1Kor 10:12 Therefore, let anyone who thinks that he stands take heed lest he fall. 

 
1Пет 1:13 Поэтому, возлюбленные препоясав чресла ума вашего, бодрствуя, совершенно 
уповайте на подаваемую вам благодать в явлении Иисуса Христа. 
1Pet 1:13 Therefore, preparing your minds for action, and being sober-minded, set your hope fully on the grace 
that will be brought to you at the revelation of Jesus Christ. 

 
2. Единственное и эффективное средство помочь нам  

 
Пс 18:13-14 Кто усмотрит погрешности свои? От тайных моих очисти меня 14и от умышленных 
удержи раба Твоего, чтобы не возобладали мною. Тогда я буду непорочен и чист от великого 
развращения.  
Psalms 19:12-13 Who can discern his errors? Declare me innocent from hidden faults. 13 Keep back your servant 
also from presumptuous sins; let them not have dominion over me! Then I shall be blameless, and innocent of 
great transgression. 
 
Иак 4:7 Покоритесь Господу, противостаньте диаволу и убежит о вас 
Jac 4:7 Submit yourselves therefore to God. Resist the devil, and he will flee from you. 

 
IV. Есть ли надежда? 

 
1Кор 10:13 Вас постигло искушение не иное как человеческое; и верен Бог, Который не попустит 
вам быть искушаемыми сверх сил, но при искушении даст сил и облегчение, так чтобы вы могли 
перенести. 
1Cor 10:13 No temptation has overtaken you that is not common to man. God is faithful, and he will not let you 
be tempted beyond your ability, but with the temptation he will also provide the way of escape, that you may 
be able to endure it. 

 
Рим 8:28 Притом знаем, что любящим Бога, призванным по Его изволению, всё содействует ко 
благу. 
Rom 8:28 And we know that for those who love God all things work together for good, for those who are called 
according to his purpose. 
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1. Предваряю вас в Галилее  
 
Мар 14:28 По воскресении же Моём, Я предваряю вас в Галилее.  
Mark 14:28 But after I am raised up, I will go before you to Galilee. 

 
Еф 6:10-13 Наконец братия мои, укрепляйтесь Господом и могуществом силы Его. 11 Облекитесь 
во всеоружие Божие, чтобы вам можно было стать против козней диавольских, 12 Потому что 
наша брань не против крови и плоти, но против начальств, против властей, против 
мироправителей тьмы века сего, против духов злобы поднебесной. 13 Для этого примите 
всеоружие Божие, чтобы вы могли противостать в день злой и всё преодолев, устоять.  
Eph 6:10-13 Finally, be strong in the Lord and in the strength of his might. 11 Put on the whole armor of God, that 
you may be able to stand against the schemes of the devil. 12 For we do not wrestle against flesh and blood, but 
against the rulers, against the authorities, against the cosmic powers over this present darkness, against the 
spiritual forces of evil in the heavenly places. 13 Therefore take up the whole armor of God, that you may be able 

to withstand in the evil day, and having done all, to stand firm. 
 

2. Взгляд Христа, сокрушающий сердце 
 
Лук 22:61-62 Тогда Господь, обратившись, взглянул на Петра, и Пётр вспомнил слово Господа, 
как Он сказал ему: "Прежде нежели пропоёт петух, отречешься от Меня трижды" 62 И выйдя вон, 
горько заплакал. 
Luke 22:61-62 And the Lord turned and looked at Peter. And Peter remembered the saying of the Lord, how he 
had said to him, "Before the rooster crows today, you will deny me three times." 
62 And he went out and wept bitterly. 

  
2Пет 3:18 … Возрастайте в благодати и познании Господа нашего Иисуса Христа. Ему слава и 
ныне и в день вечный. Аминь 
2Pet 3:18 But grow in the grace and knowledge of our Lord and Savior Jesus Christ. To him be the glory both 
now and to the day of eternity. Amen. 

 


